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El Ministeri de Medi Ambient, 
Agricultura i Ramaderia ha 
anunciat un nou paquet de me-
sures amb l’objectiu de reforçar 
el sector primari i garantir-ne la 
viabilitat per a les futures gene-
racions. El titular de la cartera, 
Guillem Casal, ha destacat la po-
sada en marxa de nous ajuts per 
a la producció i comercialització 
de trumfes i mel, l’eliminació del 
contingent d’importació de far-
ratges i la creació d’un nou segell 
de qualitat per a la carn de corder 
i cabrit transhumant d’Andorra.

Es destinen subvencions per a la producció de mel i trumfes i l’eliminació de contingents d’importació
SFGA

El ministre de Medi Ambient, Agricultura i Ramaderia, Guillem Casal, i el director del Departament d’Agricultura, Josep Casals.

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ANDORRA LA VELLA

funció del nombre d’arnes: en-
tre 10 i 20 unitats, es rebrà un im-
port de 50 euros per arna i any; 
entre 21 i 50, la quantitat s’incre-
mentarà fins als 55 euros; per a 
aquells que comptin amb una xi-
fra compresa entre les 51 i les 100 
unitats, l’import serà de 60 eu-
ros, mentre que per als produc-
tors amb entre 101 i 150 arnes, la 
quantitat augmentarà fins als 65 
euros per unitat. En aquest sen-
tit, el director del Departament 
d’Agricultura, Josep Casals, ha 
subratllat que «s’ha fixat un to-
pall màxim basat en criteris tèc-
nics per evitar un impacte nega-
tiu sobre la biodiversitat». 

També s’han anunciat incre-
ments en l’ajut diari per als ra-
maders amb eugues adultes de 
races pesants i per a les anolles —
vedelles d’entre 13 i 24 mesos—. 
Aquesta mesura busca promou-
re la renovació dels ramats de la 
raça bruna d’Andorra. «La carn 
bovina representa el 15% del con-
sum total de carn al país», ha re-
cordat Casal.

Finalment, el Govern ha im-
pulsat la creació d’un nou segell 
per reconèixer la carn de cabrits 
transhumants d’Andorra. Aquest 
distintiu anirà acompanyat d’un 
ajut per al foment d’aquest tipus 
-de producció, amb un suport de 
35,91 euros per cap engreixat i sa-
crificat a Andorra. Casal ha desta-
cat que s’ha donat resposta a una 
«demanda històrica» del sector ra-
mader, amb l’eliminació definiti-
va dels contingents a la importa-
ció de farratges. .

El Govern destina gairebé 4 milions 
d’euros al sector agroramader

GARANTIA PER LES FUTURES GENERACIONS

Injecció d’ajuts per al sector agrícola i ramader
Tema del dia

En aquest sentit, el ministre ha 
remarcat que es destinaran prop 
de quatre milions d’euros al sec-
tor primari, el qual ha assolit un 
creixement del 35% en els últims 
dos anys. Pel que fa a la trumfa, es 
destinaran ajuts a la producció i 
comercialització sota el règim de 
‘Trumfa de qualitat controlada a 
Andorra’. Segons Casal, «l’agricul-
tor rebrà un ajut de 5.000 euros 
anuals per hectàrea conreada».

Quant a l’apicultura, es preveu 
un suport econòmic per a la pro-
ducció de mel i derivats que es co-
mercialitzin amb el distintiu de 
‘Mel de qualitat controlada d’An-
dorra’. Els ajuts es calcularan en 

Guillem Casal

«Les arnes generen un 
producte de qualitat i 
autòcton, alhora que 
contribueixen a la 
biodiversitat»

MINISTRE DE MEDI AMBIENT, 
AGRICULTURA
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El recent anunci del Go-
vern de destinar gairebé 
quatre milions d’euros 
en ajudes al sector agríco-
la i ramader és una deci-
sió encertada i necessària. 
Aquest sector, tot i ocupar 
només un 4,3% de la super-
fície del país, és fonamen-

Un suport essencial per 
garantir el futur d’Andorra

EDITORIAL

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

tal per a la sobirania ali-
mentària, la preservació 
del paisatge i la identitat 
cultural andorrana. És des-
tacable que el cultiu del ta-
bac, que representa el 75% 
dels ingressos agrícoles, re-
bi suport per garantir la se-
va continuïtat. No obstant 

global on la seguretat ali-
mentària és cada cop més 
rellevant, Andorra demos-
tra amb aquesta iniciativa 
un compromís ferm amb 
el seu sector primari, asse-
gurant-ne la continuïtat i 
adaptant-lo als reptes del 
segle XXI.

als, sinó que també són un 
incentiu perquè les noves 
generacions considerin 
aquestes activitats com 
una opció de futur viable. 
A més, enforteixen l’eco-
nomia local i redueixen 
la dependència de les im-
portacions. En un context 

això, és igualment impor-
tant diversificar els cultius 
i promoure pràctiques sos-
tenibles que assegurin la 
viabilitat del sector a llarg 
termini. Les inversions pú-
bliques en agricultura i ra-
maderia no només bene-
ficien els productors actu-

El mes passat es va estre-
nar als cinemes la pel-
lícula ‘Babygirl’, un th-
riller eròtic nord-ameri-
cà del 2024 escrit, dirigit 
i produït per una dona, 
Halina Reijn, i protago-
nitzat per una altra do-
na, Nicole Kidman. El 
film narra la història de 
Romy, una alta executi-
va, una CEO superexito-
sa, que no té les relaci-
ons que li agradaria amb 
el seu marit, i inicia una 
ardent aventura de sexe 
extrem amb el seu jove 
becari. Aquesta relació 
extramatrimonial li per-
metrà trobar el camí cap 
a la seva satisfacció se-
xual, malgrat el risc i els 
prejudicis que poden po-
sar en perill la seva car-
rera, a més d’invertir el 
seu rol habitual en la fei-

El sexe allibera les dones?
LA TRIBUNA

MARIAN

FERNÁNDEZ

Que el sexe allibera a les dones és una altra de les 
doctrines que ens inculca el patriarcat, el qual ens 
vol educar per satisfer les necessitats masculines

ta al que realment pen-
sa la dona. Que no vol dir 
que el sexe no ens agradi, 
només que no ens allibe-
ra satisfer una necessitat 
tan primària en nosaltres 
com en els homes. Però la 
promoció ha intentat ge-
neralitzar el seu missat-
ge com si apliqués a totes 
les dones, ha fet servir la 
idea d’’alliberament fe-
mení’ com a ganxo, pe-
rò des d’una perspecti-
va que associa l’empode-
rament exclusivament 
amb el sexe, quan en re-
alitat cada dona viu la se-
va pròpia llibertat de ma-
nera diferent, probable-
ment perquè és dirigida 
a captar l’atenció d’un 
públic més ampli, inclo-
ent-hi homes que podri-
en no sentir-se atrets per 
una història que, d’en-
trada, sembla centrar-
se només en l’experièn-
cia femenina. Es tracta 

na, ja que passa de ser qui 
dona les ordres a gaudir 
sent sotmesa en el llit.

I fins aquí, tot normal, 
però, què ha passat amb 
la promoció d’aquesta 
pel·lícula? Doncs resulta 
que s’ha plagat de frases 
relacionades amb “l’alli-
berament de la dona”, i 
jo no acabo de veure bé 
aquesta interpretació 

s’obstinen a pensar que 
el sexe és el que més ens 
alliberarà les dones? Què 
voleu que us digui, a mi 
m’allibera molt més te-
nir les mateixes oportu-
nitats que la resta, poder 
anar pel carrer sola sense 
por que em pugui passar 
alguna cosa i, sobretot, 
poder denunciar a un ho-
me i que un magistrat no 

 
Doncs no senyor, ‘Babi-
girl’ no parla d’això, és la 
promoció de la pel·lícula 
que ho fa. La pel·lícula 
narra la història d’una 
dona en concret, no la de 
totes, una dona que sim-
plement, no se sent sa-
tisfeta amb el sexe que li 
proporciona la seva pa-
rella, i és la promoció de 

que en fa la campanya 
publicitària. En primer 
lloc, perquè quan par-
lem d’històries de dones 
ho hem de fer de mane-
ra general com si fóssim 
un únic ens compacte? 
Aquesta pel·lícula expli-
ca la història d’una dona 
específica, no la de totes. 
I, d’altra banda, per què 

em jutgi per això. I tot ai-
xò sense profunditzar en 
el fet que quan retraten 
dones poderoses prete-
nen mostrar que el seu 
major desig és ser submi-
ses en les relacions amb 
els homes, com si dins de 
cadascuna de nosaltres 
hi hagués alguna cosa 
que ens obligués a això. 

la pel·lícula que s’ha cen-
trat en l’alliberament de 
la dona, de manera ge-
nèrica, a través del sexe. 
Que el sexe allibera a les 
dones és una altra de les 
doctrines que ens incul-
ca el patriarcat, el qual 
ens vol educar per satis-
fer les necessitats mascu-
lines, però que no s’adap- Passa a la pàgina següent
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d’una estratègia de màr-
queting més que una ve-
ritable reflexió sobre la 
dona actual.

Evidentment que el 
discurs que «el sexe alli-
bera la dona» és una nar-
rativa que depèn molt 
del context en el qual 
s’usi i de qui la promo-
gui. A voltes s’ha utilit-
zat com a part del femi-
nisme per reivindicar 
l’autonomia de les do-
nes sobre els seus propis 
cossos i desitjos, en opo-
sició a segles de repres-
sió sexual. No obstant ai-
xò, quan aquesta idea és 
promoguda per la indús-
tria de l’entreteniment o 
el mercat, sovint és una 
estratègia disfressada 
d’empoderament que 
en realitat continua be-
neficiant al patriarcat i 
a la mirada masculina.

Si pretenem fer creu-
re que el missatge de 
‘Babygirl’ es redueix al 
fet que la sexualitat és 
l’única o la principal for-
ma d’alliberament fe-
mení, tenim un proble-
ma, perquè l’allibera-
ment de la dona no ha de 
dependre només de la se-
va relació amb el sexe, si-
nó del seu accés a drets, 
autonomia econòmica, 
llibertat de decisió i re-
coneixement social més 
enllà del desig masculí.

La qüestió és que quan 
el màrqueting manlleva 
discursos feministes, pe-
rò els utilitza de mane-
ra superficial o conveni-
ent, es perd l’oportunitat 
de representar les verita-
bles preocupacions i ex-
periències de les dones. 
En lloc d’obrir un debat 
real sobre la sexualitat, 
el desig o la insatisfacció 
femenina, acaba simpli-
ficant-lo i adaptant-lo al 
que millor ven. Per tant, 
aquest tipus d’estratègi-
es poden fer l’efecte que 
l’alliberament femení és 
només un tema de sexe, 
deixant de costat altres 
qüestions fonamentals 
com l’autonomia econò-
mica, l’equitat en la llar, 
l’accés a drets o la lluita 
contra la violència de gè-
nere i un llarg etc.

El que realment vo-
lem les dones és deixar 
de patir per amor i alli-
berar-nos de cadenes 
que no ens permeten vo-
lar: de les pors, de la cul-
pa, dels rols i dels man-
dats de gènere, dels com-
plexos i les inseguretats 
i de la dependència emo-
cional. Volem allibe-
rar-nos de l’addicció a 
l’amor romàntic per po-
der viure una bona vi-
da, lliure d’explotació i 
patiment. Volem apren-
dre a cuidar-nos i a voler-
nos a nosaltres mateixes 
i a negociar amb les nos-

tres parelles, a posar lí-
mits i saber dir que no, 
a fer servir el nostre po-
der sense que ningú ens 
faci mal, i sense fer mal 
a ningú. Volem allibe-
rar-nos dels patriarcats 
que ens habiten, dels es-
tereotips i els mites, dels 
somnis que ens van ven-
dre sobre el paradís ro-
màntic, deixar d’espe-
rar miracles romàn-
tics, estimar dempeus i 
no viure de genolls. Vo-
lem construir relacions 
igualitàries, lliures, sa-
nes, basades en la ten-
dresa i els bons tractes 
en les quals puguem ser 
nosaltres mateixes sen-
se por. Volem expandir 
l’amor a totes les nostres 

xarxes afectives, per po-
der viure envoltades de 
gent que ens vulgui bé i 
ens cuidi, i volem apren-
dre les arts de l’autocríti-
ca amorosa i de la no-vi-
olència per fer els canvis 
que necessitem per ser 
millors persones.

I avui és d’aquells dies 
que no puc evitar acomi-
adar-me amb dues fra-
ses en lloc d’amb una. La 
primera de qui fou una 
novel·lista, filòsofa exis-
tencialista, professora i 
la gran defensora del fe-
minisme, Simone de Be-
auvoir, i que diu: “Que 
res ens limiti. Que res 
ens defineixi. Que res 
ens subjecti. Que la lli-
bertat sigui la nostra prò-

pia substància”. La sego-
na de qui fou una anar-
quista coneguda pel seu 
activisme, escrits i dis-
cursos per la igualtat 
de gèneres i la llibertat 
de la dona, Emma Gold-
man, i que diu: “Imagina 
com més feliços seríem, 
quanta més llibertat tin-
dríem per ser nosaltres 
mateixos i mateixes, si 
no tinguéssim el pes de 
les expectatives de gè-
nere”. I és que el proble-
ma amb el gènere és que 
prescriu com hem de 
ser, en comptes de reco-
nèixer com som. A títol 
d’exemple, passem mas-
sa temps dient a les no-
ies que no poden estar 
enutjades o ser agressi-
ves o dures, però després 
ens tombem i ens dedi-
quem a elogiar o justifi-
car als homes per les ma-
teixes raons. Ensenyem 
a les nenes a sentir ver-
gonya, les fem sentir 
com si per haver nascut 
dones ja fossin culpables 
d’alguna cosa. I així, les 
nenes creixen i es con-
verteixen en dones inca-
paces de dir que tenen 
desig, que no poden dir 
el que realment pensen 
i que han convertit la ca-
pacitat de fingir en una 
mena d’art. I evitar tot ai-
xò és aconseguir el veri-
table alliberament de les 
dones. .
Enginyera de camins 
i cap d’obra

Ve de la pàgina anterior
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Les pistes d’esquí de Grandva-
lira al Sector Encamp han aco-
llit aquest matí una reunió més 
que s’afegeix a les 27 que ha 
efectuat el ministeri de Turis-
me i Comerç amb agents espe-
cialitzats del sector turístic i re-
presentants de l’agència de les 
Nacions Unides caracteritzada 
en aquest àmbit, l’ONU Turis-
me, per esbossar el marc nor-
matiu que tindrà la futura Llei 
turística.

La normativa es basarà en la sostenibilitat i integrarà criteris d’accessibilitat i digitalització

SFGA

Els membres de la delegació encapçalada pel ministeri de Turisme i altres agents especialitzats del sector de l’ONU per abordar una nova reunió per a la definició del marc legislatiu.

PARIS MAMEGHANI
ENCAMP

TROBADA DE DIVERSOS ACTORS DE L’ÀMBIT TURÍSTIC

Torres manté que el marc de la llei del 
Turisme estarà disponible a la tardor

De fet, ONU Turisme ha cele-
brat durant la trobada aquest 
pas que dona el Principat en la 
seva evolució i transformació 
cap a un model més sostenible i 
basat en la formació. En aquest 
aspecte, la Sènior Project Speci-
alist de l’organisme turístic de 
les Nacions Unides, Verònica 
Pinilla, ha esclarit que a aques-
ta llei ha de servir com un pilar 
per «consolidar el model turís-
tic d’un país únic» i que gràcies 
a la seva col·laboració institu-
cional, podran aconseguir «de 
manera efectiva afrontar tots 

«És una col·laboració que hem 
fet a partir de la segona missió 
que ha dut a terme l’estament 
internacional al Principat per 
estudiar i concretar quin és el 
model de turisme més apropiat 
i sostenible que volem i del seu 
posterior disseny. Alhora, han 
contractat a diferents experts 
del camp per formar part d’un 
procés consultiu i participatiu 
i recollir així tots els seus sug-
geriments», ha informat per als 
micròfons de la premsa el titu-
lar de la cartera turística, Jordi 
Torres.

Jordi Torres

«La llei no busca ser 
restrictiva en cap cas en 
haver-se escoltat també 
la petició d’agents 
públics i privats»

MINISTRE DE TURISME I COMERÇ
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els desafiaments que aquesta 
implica, les quals versen prin-
cipalment la sostenibilitat, la 
formació i la competitivitat».

A més, el ministre Torres ha 
afirmat que preveuen que es 
pugui presentar l’esborrany le-
gislatiu de cara a la present pri-
mavera i que aquesta llei «no 
busca ser restrictiva en cap cas 
en haver-se escoltat també la 
petició d’agents públics i pri-
vats». Tot i això, ha asseverat 
que «es veurà si s’han d’afegir 
algunes limitacions a la matei-
xa en funció dels resultats deri-
vats dels estudis de càrrega que 
presentarem pròximament». 
Altrament, ha recordat que la 
llei d’allotjaments turístics ja 
es troba implementada i que la 
seva millora ha de recaure en 
una major qualitat d’aquests 
establiments «per a atraure i 
captar un públic més prèmi-
um».

Per la seva banda, un altre 
dels membres que ha partici-
pat a delegació d’avui ha es-
tat el catedràtic de dret admi-
nistratiu a la Universitat de 
Salamanca i expert en Dret 
del Turisme, Francisco Javier 
Melgosa, qui ha continuat l’ex-
plicació dels seus companys 
per corroborar que la idea del 
marc normatiu ha d’emparar 
no només als allotjaments tu-
rístics, sinó també a tot el pa-
trimoni cultural del país i dels 
seus productes. «El seu model 
contempla quatre grans línies 
estratègiques: la mencionada 
sostenibilitat (medi ambient, 
economia i societat), formació 
i competitivitat, però també la 
digitalització, a més d’afegir-se 

el d’accessibilitat, que també la 
tenim aquí en una molt bona 
posició», ha explicat Melgosa.

L’última paraula l’ha dirigit 
José Carlos Ferrer, expert en 
sostenibilitat i turisme sosteni-
ble, un dels especialistes assig-
nats en la tasca de dotar els ma-
tisos que tindrà la futura legis-
lació. «Hem consultat a través 
d’un procés d’escolta activa a 
un grup de més de 80 persones 
del sector i provinents de 30 or-
ganitzacions diferents per re-

cavar els seus suggeriments i 
elaborar unes bones pràctiques 
que ajudin el Principat a mi-
llorar la sostenibilitat turísti-
ca», ha esgrimit. Sobre com ha 
estat la intervenció per al dis-
seny del marc normatiu, ha ca-
talogat que aquesta ha de ser-
vir per «millorar i modular la 
proposta i fer que les activitats 
turístiques siguin més consci-
ents amb el medi ambient», ai-
xí com per a la societat i la seva 
economia. .

EL PERIÒDIC/P.M.

El catedràtic de dret administratiu i expert en Dret del Turisme, Francisco Melgosa, explicant  les línies principals que aborda la llei.

Francisco Masegosa

«El seu model 
contempla quatre grans 
línies estratègiques, 
com la sostenibilitat o 
la digitalització»

CATEDRÀTIC DE DRET

https://elperiodic.ad/business/
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El nombre de societats actives 
inscrites al Registre de Societats 
Mercantils va arribar a les 16.331 
a finals del 2024, xifra que repre-
senta un increment del 8,1% 
respecte a l’any anterior, amb 
1.218 societats més en funciona-
ment. Pel que fa a les formes ju-
rídiques, les societats de respon-
sabilitat limitada unipersonals 
van representar el 47,5% del to-
tal, amb 7.759 registrades, segui-
des de les societats de responsa-
bilitat limitada, que van sumar 
7.122 i van suposar el 43,6% de 
les empreses actives. En menor 
proporció, es troben les socie-
tats anònimes (1.113) i les anòni-
mes unipersonals (320), que re-
presenten el 6,8% i el 2% del to-
tal, respectivament. L’evolució 

Les empreses actives al país 
s’eleven fins a les 16.000
L’auge de les societats unipersonals impulsa el creixement empresarial

ESTADÍSTICA

ARXIU ANA

Una vista general de la vall central.
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Les grans superfícies del 
comerç al detall van regis-
trar al desembre de 2024 
una caiguda de l’1,9% en les 
vendes a preus corrents en 
comparació amb el mateix 
mes de l’any anterior. La da-
vallada va ser similar tant 
en productes alimentaris 
(-1,9%) com en no alimenta-
ris (-1,8%). Si es descompta 
l’efecte de la inflació, la con-
tracció és més acusada, amb 
una disminució del 4,4% a 
preus constants. La venda de 
productes alimentaris es va 
reduir un 3,2%, mentre que 
els productes no alimenta-
ris van patir una caiguda del 
5,2%. Pel que fa a l’ocupació, 
el sector va registrar un des-
cens de l’1,6% en el nombre 
de treballadors durant el 
mes de desembre. .

Les vendes 
a les grans 
superfícies 
cauen un 1,9%

del teixit empresarial reflecteix 
una clara tendència cap a les so-
cietats de responsabilitat limita-
da unipersonals, que han expe-
rimentat un augment del 12% 
(832 empreses més), mentre que 

les societats de responsabilitat li-
mitada han crescut un 5,8% (393 
més). Es capgira així el predomi-
ni tradicional de les societats de 
responsabilitat limitada, que 
fins al 2023 eren majoritàries. .

El mes de gener, 758.035 visi-
tants han entrat a Andorra, una 
xifra que representa una dismi-
nució del 2,3% respecte al mateix 
període de l’any anterior. Segons 
les dades facilitades pel Departa-
ment d’Estadística, aquesta da-
vallada es deu principalment a 

El nombre de vehicles que 
han accedit a Andorra du-
rant el mes de gener ha estat 
de 337.881, la qual cosa re-
presenta una disminució del 
3,3% en comparació amb el 
mateix mes de l’any anterior. 
Segons les dades facilitades 
pel Departament d’Estadísti-
ca, a partir de les xifres de Mo-
bilitat, la tendència a la baixa 

la reducció del 6% en el nombre 
d’excursionistes, que han estat 
342.372 (45,2% del total). En can-
vi, els turistes —els qui pernocten 
almenys una nit al país— han re-
gistrat un lleuger increment del 
0,9%, sumant un total de 415.663 
persones (54,8%). En funció del 
país de residència, s’observen va-
riacions desiguals en el nombre 
de visitants. Els espanyols han 
augmentat un 4,1%, mentre que 
els francesos han experimentat 
un fort descens del 23,1%. Els visi-
tants d’altres procedències tam-
bé han disminuït, tot i que en 
menor mesura (2,4%). .

ha afectat tant els turismes com 
els vehicles pesants, tot i que amb 
una intensitat desigual. En el cas 
dels turismes, la reducció ha es-
tat de l’1,9%, mentre que els ve-
hicles pesants han experimentat 
una davallada molt més acusa-
da, amb un descens del 42,2% res-
pecte a gener de 2023. Analitzant 
les dades per origen, els turismes 
procedents d’Espanya han aug-
mentat un 2,1%, mentre que els 
provinents de França han regis-
trat una caiguda del 11,8%. .

Més de 700.000 visitants 
al gener, tot i la caiguda en 
xifres dels excursionistes

L’entrada de vehicles 
descendeix un 3%, amb una 
davallada del trànsit pesant

Destaca el fort 
descens (23,1%) dels 
visitants francesos

Els vehicles pesants es desplomen fins a 
una preocupant xifra del 42,2%
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RE
SUL
TATS

Carteres
automatitzades

Pista Verda
Risc baix

Pista Debutant
Risc molt baix

Pista Blava
Risc mitjà-baix

Pista Vermella
Risc mitjà

Pista Negra
Risc alt

Fora Pista
Risc molt alt

Rendibilitats any 2024 per perfil de risc

3,2% 8,9% 14,3% 17,8% 14,0%2,3%

Menys comissions, més rendibilitat
Myandbank és un banc 100% digital, un nou canal comercial d’Andorra Banc Agricol Reig, SA. (Andbank). Andbank opera amb el Número de Registre Tributari (NRT) A700158F el núm. de Registre Societats Mercantils 5008. 
i el núm. de registre a l’Autoritat Financera Andorrana (AFA) EB 01/95. La rendibilitat de les carteres Debutants i Fora Pista correspon al període des del 15/04/2024 fins al 31/12/2024.
Els rendiments passats no constitueixen un indicador fidedigne de resultats futurs. La comissió de gestió del 0,30 % i de custòdia anual del 0,20n% es cobraran trimestralment. Per a més informació, contacta amb 
hola@myandbank.com o al 881 960.

https://myandbank.com/
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Andorra ha assolit avui la signa-
tura d’un nou conveni de doble 
imposició (CDI), en aquest cas 
amb el Regne Unit. En aquest sen-
tit, la secretària d’Estat d’Afers Fi-
nancers Internacionals, Noëlia 
Souque, ha estat l’encarregada de 
formalitzar la signatura del men-
cionat acord, que es va començar 
a negociar a inicis de legislatura 
en el marc d’una trobada bilate-
ral amb el secretari d’Estat d’Hi-
senda anglès, James Murray. De 
fet, la signatura d’aquest nou CDI 
té especial transcendència per al 
Principat pel que fa al volum po-
tencial de negoci que representa 

Andorra i els Estats Units 
han commemorat aquest di-
mecres el 30è aniversari de 
l’establiment de relacions 
diplomàtiques, iniciades 
el 21 de febrer de 1995. Per 
celebrar l’efemèride, el Go-
vern ha organitzat una re-
cepció oficial a la sala d’ex-
posicions que acull la mos-
tra fotogràfica de l’artista 
nord-americana Vivian Ma-
ier. Durant l’acte, la minis-
tra d’Afers Exteriors, Imma 
Tor, ha destacat l’excel·lent 
relació entre ambdós paï-
sos i com, al llarg d’aquestes 
tres dècades, s’han enfortit 
àmbits clau com l’educació, 
l’emprenedoria, la salut i la 
seguretat.

el Regne Unit i la seva importàn-
cia en l’escenari global. De ma-
nera que l’objectiu del text és eli-
minar la doble imposició en ma-
tèria d’impostos sobre la renda 
i sobre el patrimoni i per preve-
nir l’evasió i l’elusió fiscals entre 
ambdós països.

Amb aquesta nova suma, An-
dorra disposa ja de 21 convenis 
de les mateixes característiques 
signats amb altres Estats com ara 
Espanya, França, Liechtenstein, 
Luxemburg, Malta, Portugal, Xi-
pre, San Marino i Hongria, en-
tre d’altres. Val a dir que el Prin-
cipat es troba també en negocia-
cions amb els governs austríac i 
alemany per signar un CDI amb 
aquests països europeus. .

Nou conveni 
amb el Regne 
Unit per evitar la 
doble imposició
L’acord se suma als 21 convenis similars ja 
establerts pel Principat en matèria econòmica

REFORÇ DE LES RELACIONS FISCALS TRENTA ANYS DE RELACIONS DIPLOMÀTIQUES

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

Exteriors renova els 
acords de cooperació 
amb els Estats Units
Queda signat també 
un Memoràndum 
d’Intencions en 
tecnologies emergents

SFGA

La ministra Exteriors, Imma Tor, i l’encarregada de negocis dels EUA, Rian Harris. 

En el marc de la celebració, Tor 
s’ha reunit aquest dijous amb 
l’encarregada de negocis dels Es-
tats Units, Rian Harris, per ana-
litzar l’evolució de la cooperació 
bilateral. Totes dues han coinci-
dit en assenyalar l’àmbit educa-
tiu com un dels pilars més sòlids 
d’aquesta relació, especialment 
pel que fa a la mobilitat interna-
cional i els intercanvis culturals. 
Un exemple d’això és el progra-
ma de beques Fulbright, en fun-
cionament des de fa 25 anys, que 
ha beneficiat una vintena d’estu-
diants andorrans i ha permès la 
incorporació de 97 nord-ameri-
cans com a auxiliars de conversa 
al Principat. 

Durant la trobada, s’ha po-
sat en valor la signatura, aquest 
dimecres, d’un Memoràndum 
d’Intencions en matèria de ci-
berseguretat i tecnologies emer-
gents. Aquest acord té com a 
objectiu fomentar l’intercan-
vi d’experiències i bones pràcti-
ques per avançar en recerca, de-
senvolupament i innovació en 
aquests àmbits. .

GOVERN D’ANDORRA

La secretària d’Estat d’Afers Financers Internacionals, Noëlia Souque, signant el conveni.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY
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https://www.becrestaurant.com/
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Jordi Torres

«Estem en negociacions per aconseguir 
que el Tour de França torni aviat al país»

MINISTRE DE TURISME I COMERÇ D´ANDORRA

I.R.

ENTREVISTA

El turisme és un pilar essenci-
al de l’economia d’Andorra. El 
2024 el país va rebre 9,6 milions 
de turistes. D’aquests, aproxima-
dament 5,1 milions eren excur-
sionistes, que només van passar 
un dia a Andorra, mentre que els 
altres 4,5 milions eren turistes 
que van pernoctar una mitjana 
de 3 nits amb un total de 12,9 mi-
lions de pernoctacions (un incre-
ment del 3% respecte al 2023).  
Parlem amb Jordi Torres, minis-
tre de Turisme i Comerç.

—Quins països han estat les prin-
cipals fonts de visitants per a An-
dorra durant l’any 2024? Com es 
compara aquesta xifra amb la del 
2023?
—La majoria provenen d’Espa-
nya i França, que són els nos-
tres principals mercats veïns. No 
obstant això, hem observat que 
aquests mercats propers no són 
els que ens aporten més per cada 
pernoctació. Hem realitzat cam-
panyes més enllà d’aquests paï-
sos; de fet, la campanya de l’any 
passat va incloure 14 destinaci-
ons.

L’augment més significatiu de 
turistes prové de mercats més 
distants, com ara el Regne Unit, 
així com de països de Sud-amèri-
ca, que comencen a visitar-nos. 
Aquestes noves arribades han 
representat un increment del 
14,5%. Aquesta dada ens satisfà 
enormement, ja que reflecteix 
els resultats de les estratègies tu-
rístiques que hem implementat.

Rybalchenko
IRINA

—En un món cada vegada més di-
gitalitzat i amb les eines de la IA 
disponibles en el sector empresa-
rial,  la digitalització del turisme 
és un tema que es discuteix amb 
freqüència. Quina és la seva opi-
nió al respecte?
—La digitalització, juntament 
amb la incorporació de la IA, ens 
obre noves oportunitats de mer-
cat i ens permet ajustar les nos-
tres ofertes per atraure visitants.

Disposem d’estudis que ens 
ajuden a comprendre les prefe-
rències dels turistes segons el seu 
país d’origen. Per exemple, els 
viatgers de Mèxic solen preferir 
destinacions de muntanya amb 
opcions d’excursions. Per això, 
durant les nostres campanyes a 
Mèxic, ens centrem en el turis-
me de muntanya i les activitats 
d’excursió.

En canvi, en el cas d’Aràbia Sau-
dí, els turistes tenen altres prefe-
rències i es decanten més per les 

compres. Així doncs, adaptem 
les nostres campanyes a les ne-
cessitats específiques de cada 
mercat, tenint en compte l’ori-
gen de cada turista.

—El director general d’Andorra 
Telecom, Jordi Nadal, ens va in-
formar que estan treballant en di-
versos projectes per millorar la 
cobertura, inclòs el wifi. Quines 
són les vostres expectatives per a 

aquest any, concretament?
—En els darrers anys s’han realit-
zat moltes millores, s’han reduït 
tarifes i hem implementat les E-
SIM, que considero molt interes-
sants. A més, en els últims anys 
ha estat molt senzill venir a An-
dorra i descarregar-te una E-SIM, 
de manera que les comunicaci-
ons no suposin un inconvenient 
durant la teva estada aquí.

—L’ecoturisme, una branca del tu-
risme sostenible, continua gua-
nyant popularitat a Europa. Qui-
nes són les estratègies d’Andorra 
per desenvolupar aquesta àrea?
—Andorra és un país meravellós, 
on el 92% del seu territori està 
cobert de natura. Només sortir 
de qualsevol casa, et trobes im-
mediatament envoltat de paisat-
ges naturals. A més, Andorra està 
compromesa amb la sostenibili-
tat i busca ser cada cop més res-
pectuosa amb el medi ambient. 

«La digitalització, 
juntament amb la 
incorporació de la IA, 
ens permet ajustar les 
nostres ofertes per 
atraure visitants»
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«A Andorra Turisme 
disposem d’uns 21-22 
milions d’euros, que ens 
permet realitzar patrocinis 
i altres inversions»

Totes aquestes iniciatives són, a 
parer meu, el que converteix An-
dorra en un país singular.

La nostra extensió de 468 qui-
lòmetres quadrats ens permet 
gestionar aquest territori de ma-
nera òptima. A Andorra Turis-
me, estem duent a terme pro-
jectes en col·laboració amb Na-
tional Geographic des de fa tres 
anys. Aquesta col·laboració des-
taca la natura, la fauna i la flora 
del nostre país, demostrant que 
no som només un destí comer-
cial, sinó que oferim molt més. 
A més, disposem d’aigües ter-
mals, que complementen la nos-
tra oferta. Cada cop som més co-
neguts a l’exterior, tot i ser un pa-
ís de 87.000 habitants que rep 9,6 
milions de turistes. La proporció 
de turistes per habitant és una de 
les més altes del món, gràcies a 
l’esforç que es fa aquí a Andorra.

—Andorra és coneguda princi-
palment com un destí de turisme 
d’esquí. No obstant això, obser-
vem una disminució significativa 
de la neu. La producció de neu ar-
tificial és costosa. Com pot An-
dorra adaptar-se a aquesta situa-
ció des del punt de vista turístic?
—Aquí es poden trobar diversos 
elements. Un dels aspectes a con-
siderar és que, tot i que el canvi 
climàtic és innegable, la majo-
ria de les nostres estacions d’es-
quí es troben a més de 2.000 me-
tres d’altitud. Això significa que 
hi ha moltes altres estacions més 
properes que experimentaran 
abans els efectes del canvi climà-
tic.

Malgrat tot, les estacions d’es-
quí estan molt ben preparades 
per generar neu artificial, i l’any 
passat, que va ser un any amb po-
ca neu natural, vam aconseguir 
mantenir la temporada. En can-
vi, aquest any està resultant ser 
una temporada favorable.

A més, quan parlem d’estaci-
ons d’esquí, comencem a con-
siderar-les com a estacions de 
muntanya, ja que ofereixen ac-
tivitats durant tot l’any. Així, te-
nim estacions d’hivern per es-
quiar, i a l’estiu, es poden gau-
dir d’activitats com el ciclisme 
de muntanya. Hi ha moltes opci-

ons complementàries, com Na-
turland, que a l’estiu ofereix di-
verses activitats, així com camps 
de golf i rutes en bicicleta. Estem 
buscant aquesta diferenciació 
en l’oferta.

Cal tenir en compte que els me-
sos més rellevants per a Andorra 
en termes d’arribada de turistes 
són gener, febrer, març i agost.

La nostra tasca consisteix a de-
sestacionalitzar el turisme, amb 
l’objectiu de distribuir els visi-
tants al llarg de l’any mitjançant 
una gran varietat d’activitats. En 
aquest sentit, podríem afirmar 
que la nostra activitat principal 
a Andorra Turisme és organit-
zar una àmplia gamma d’esde-
veniments i activitats durant tot 
l’any, per tal d’atreure el públic 
que desitgem que ens visiti.

Des de l’inici de l’Andorra 
Shopping Festival, que va co-
mençar el 2012 i s’estendrà fins 
al 2024, hem aconseguit aug-
mentar el nombre de turistes 
durant les temporades baixes 
en més de 200.000 persones, pas-
sant de 700.000 a més de 900.000 
visitants. A més, hem organit-
zat esdeveniments com Andor-
ra Taste, que ofereix mostres gas-
tronòmiques tant per a professi-
onals com per a particulars. Així, 
hem buscat maneres de desesta-
cionalitzar el turisme.

—The FIS Freeride World Cham-
pionships ha anunciat oficialment 
Andorra per a la seva prova de 
2026. Com aquests esdeveni-
ments influeixen en les xifres de 
turistes?
—Certament, aquests esdeveni-
ments representen nínxols de 
mercat molt específics, i en el 
cas del Freeride World Tour, s’ha 
anat organitzant durant molts 
anys. La seva consolidació en el 
calendari del Freeride World 
Tour és la raó per la qual ens van 
oferir acollir els mundials. Això 
ens proporciona una gran relle-
vància mediàtica, ja que no es 
tracta només dels dies en què 
arriben els corredors, sinó que 
també ajuda a posicionar la mar-
ca Andorra.

Organitzem una gran varie-
tat d’activitats al llarg de l’any, 

com La Vuelta a España, Andor-
ra Ultra Trail, les copes del món 
de BTT i d’esquí, amb l’objectiu 
d’oferir una proposta prou atrac-
tiva per a tots els públics.

A més, estem en negociacions 
amb el Tour de França per acon-
seguir que tornin tan aviat com 
sigui possible, però encara no 
disposem d’una data concreta.

—Quines inversions s’han realit-
zat en infraestructures turístiques 
en els últims anys? En quines àre-
es específiques?
—El Ministeri de Turisme d’An-
dorra, en realitat, no realitza in-
versions en el sentit estricte. En 
canvi, es poden mencionar al-
gunes inversions d’àmbit naci-
onal, com el Pont Tibetà, el Mira-
dor del Roc del Quer o el Mirador 
Solar de Tristaina. Així doncs, al 

que hem hagut de prioritzar en 
aquest moment.

Hi ha altres projectes que hem 
hagut de prioritzar en la desti-
nació dels diners públics, com la 
problemàtica de l’habitatge. Per 
tant, el govern ha realitzat mol-
tes inversions en aquest àmbit, i 
en total haurem invertit, uns 70-
80 milions d’euros.

Però, cal destacar que el Cirque 
du Soleil ha evolucionat molt; 
abans les actuacions es feien al 
pàrquing, en un format a l’aire 
lliure. Ara, en canvi, s’ha trans-
format en un espai tancat molt 
adequat, amb totes les persones 
assegudes i amb entrades de pa-
gament.

—Quin és el pressupost del Go-
vern per al desenvolupament del 
turisme?
—A Andorra Turisme disposem 
d’un pressupost d’uns 21-22 mi-
lions d’euros, que ens permet re-
alitzar patrocinis i altres inversi-
ons. Patrocinem esdeveniments 
culturals i, a més, destinem una 
part significativa a màrqueting 
i comunicació. Podríem dir que 
la distribució del pressupost és 
aproximadament un terç per 
a esdeveniments, un terç per a 
màrqueting i comunicació, i un 
terç per a tota l’operativa i altres 
despeses.

—Quina és la contribució dels 
ingressos turístics a l’economia 
d’Andorra?
—En definitiva, el turisme repre-
senta el 50% del producte inte-
rior brut d’Andorra. Comprenc 
que, sense el turisme, la nostra 
economia es veuria greument 
afectada.

—Com pot influir l’Acord d’asso-
ciació amb la Unió Europea en el 
mercat turístic d’Andorra?
—Personalment, crec que no tin-
drà cap impacte negatiu, ja que 
no hi ha cap aspecte en l’Acord 
que pugui perjudicar el sector 
turístic. Considero que l’Acord 
d’associació representa un 
avanç per a nosaltres, pel fet que 
ens permetrà estar més integrats 
a Europa i evitar quedar aïllats 
dels altres estats europeus. .

llarg dels darrers anys s’han de-
senvolupat diverses infraestruc-
tures turístiques, però l’objectiu 
principal d’Andorra Turisme és 
la promoció del país, sense ne-
cessitat de crear noves infraes-
tructures.

—Fa anys, Andorra Turisme ens 
va comentar que estaven a l’eta-
pa final de la decisió sobre la cons-
trucció d’un pavelló multifuncio-
nal per a concerts i grans esdeve-
niments per unes 6.000 persones, 
i que probablement se situaria a 
Santa Coloma. Hi ha alguna actu-
alització sobre aquest assumpte?
—A Andorra Turisme, hi ha un de-
sig de poder tenir un espai mul-
tifuncional en els pròxims anys, 
com és el cas del Cirque du Soleil.

En realitat, és un projecte que 
s’ha deixat una mica de costat; 
no diria que s’ha descartat, pe-
rò sí que hi ha altres iniciatives 
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La Policia va detenir dimecres al 
migdia dos homes, no residents 
de 25 i 30 anys, com a presumptes 
autors de delictes contra l’ordre 
socioeconòmic per contraban 
de tabac. L’arrest es va produir 
arran d’un operatiu de vigilàn-
cia de la Duana que es va iniciar 
a Sant Julià de Lòria i que va per-
metre detectar com els dos turis-
tes s’anaven aturant en diversos 
establiments per adquirir tabac. 
Van repetir l’operació una dese-
na de vegades fins que els agents 
de Duana els van controlar a An-
dorra la Vella. A l’interior del ve-
hicle es van trobar 2.330 paquets 
de tabac valorats en 9.124 euros 

Més de 2.300 
paquets al 
vehicle i 29.000 
euros en efectiu
L’operatiu va començar a Sant Julià i va culminar 
a la capital, on es va interceptar als implicats

NOU CAS DE CONTRABAN DE TABAC

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

POLICIA D’ANDORRA

Xbea inxque qui optatexxxxn ditatur.

i 25.700 euros en efectiu. A més 
dels diners que es van localitzar 
en l’escorcoll al cotxe, els detin-
guts duien a sobre 3.000 euros 
més. En total, prop de 29.000 eu-
ros, una quantitat que fa sospi-
tar la Policia que els dos homes 
també podrien estar implicats 
en un possible blanqueig.

ALTRES DETENCIONS / El cos policial 
també ha detingut aquesta set-
mana una turista de 25 anys amb 
0,2 grams de cocaïna i un altre 
turista de 37 anys amb 2 pasti-
lles i mitja d’èxtasi, detinguts di-
lluns i dimarts al matí, respecti-
vament, quan accedien al país 
per la frontera franco-andorra-
na; un conductor, també turis-
ta de 46 anys, a qui es va contro-
lar a Sant Julià de Lòria manipu-
lant un portadocuments amb 
restes de cocaïna i que també va 
donar positiu en tòxics al volant, 
i, finalment, un altre home, de 
34 anys, arrestat al Pas de la Ca-
sa amb un embolcall que conte-
nia una pastilla i restes d’èxtasi.

Pel que fa a la conducció sota 
els efectes de l’alcohol, la Poli-
cia va detenir dilluns a la tarda 
un home de 34 anys amb una ta-
xa d’1,83 arran d’un accident de 
danys materials a la carretera de 
la Peguera contra un altre vehicle 
que es trobava estacionat sobre 
una voravia. Dimarts a la tarda, 
també a Sant Julià, un home de 
75 anys va ser arrestat amb una 
taxa d’alcoholèmia de 0,95. .

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

La direcció de la Policia d’An-
dorra ha rebut aquest dijous 
al matí al despatx central de 
l’ens policial els alts coman-
daments del Grup de Rescat 
Especial d’Intervenció en 
Muntanya de la Guàrdia Ci-
vil (GREIM), en el marc de les 
relacions de col·laboració es-
tablertes entre ambdós cos-
sos des de l’any passat, es-
pecialment en l’àmbit for-
matiu. La reunió ha tingut 
com a objectiu reforçar les 
relacions entre els dos cos-
sos i consolidar diverses col-
laboracions en matèria po-
licial. Durant la trobada, 
s’ha abordat el compromís 
de cooperació i formació 
entre la policia andorrana 
i el GREIM. En aquest sen-
tit, els alts comandaments 
de la Guàrdia Civil han pre-
sentat a la direcció andor-
rana l’oferta formativa dis-
ponible i les possibilitats 
d’aprofundir en la formació 
dels especialistes en munta-
nya..

Cooperació 
policial en 
formació en 
muntanya

AMB LA GUÀRDIA CIVIL

Els propietaris de terres 
traslladen les seves propostes 
per a la reforma de la llei del sòl
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

XXXXXXXXXXXXX

En el marc del procés de refle-
xió sobre la Llei General d’Orde-
nació del Territori i Urbanisme, 
l’Associació de Propietaris de Ter-
res Andorranes (APTA) ha inici-
at una sèrie de trobades amb di-
verses institucions per exposar la 

seva visió sobre un desenvolupa-
ment sostenible del país i les líni-
es mestres que, al seu parer, «hau-
rien de guiar la nova normativa».

En aquest context, aquest di-
mecres, representants de l’AP-
TA es van reunir amb el repre-
sentant del copríncep francès, 
Robert Mauri. Josep Duró i Jor-
di Cerqueda, membres de l’asso-

REUNIÓ AMB ROBERT MAURI ciació, van traslladar-li les seves 
consideracions sobre l’impacte 
que ha tingut la vigència de la 
llei durant els darrers 25 anys. 
Segons expliquen des de l’APTA, 
«la normativa ha generat múlti-
ples disfuncions que han afectat 
greument els propietaris de ter-
res, especialment en termes de 
seguretat jurídica».

L’APTA defensa «la seva parti-
cipació activa en el debat sobre 
la reforma de la llei urbanísti-
ca” i ha manifestat “la voluntat 
de continuar aquestes trobades 
fins a la primavera». Tot sota l’ob-
jectiu d’aportar la seva perspec-
tiva «i contribuir a la definició 
de les bases del nou text legal». .Xbea inxque qui optatexxxxn ditatur.
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Tothom ha rebut algun cop un 
SMS extrany, una sol·licitud 
d’amistat d’un desconegut que 
fa veure ser un conegut a les nos-
tres xarxes socials o un email que 
t’indica que has sigut guanyador 
d’alguna cosa que realment no 
has obtengut mai (com ara 1.000 
euros d’un sorteig màgic). Totes 
elles són accions ben comunes i 
a les quals estem acostumats en 
viure en una societat eminent-
ment digital i totalment connec-
tada. Al mateix creador d’aquest 
article li van treure el compte 
d’Instagram per un engany a tra-
vés d’un missatge d’un amic al 
que li havíen suplantat el comp-
te. Precisament, el fet de no estar 
aïllats és el que ens deixa despro-
tegits davants els ciberatacs.

Al Principat s’han vist augmentats en un 19% els ciberatacs a les entitats en 2024 amb 1.300 denúncies

L’amenaça digital, cada vegada més 
professionalitzada i present arreu

PERILLS DELS DELICTES VIRTUALS

EL PERIÒDIC / P.M.

Els quatre ponents en seguretat virtual que han impartit la conferència ‘Com protegir-se dels ciberatacs’ organitzada per MoraBanc.

PARIS MAMEGHANI
ANDORRA LA VELLA

cauen avui dia en les suplantaci-
ons d’identitat i els fraus via fis-
hing, el qual és el seu canal d’en-
trada principal. Molts d’aquests 
incidents van a l’alça, sobretot 
cap a les entitats, ja que hem 
detectat un increment del 19% 
en aquest darrer any amb unes 
1.300 denúncies públiques, 200 
més que en 2023, ha ponderat 
Ubach. Un altre punt important 
l’ha posat sobre la taula Àlex Es-
talés, agent major de policia ads-
crit al Grup de Delictes Tecnolò-
gics, que és el de la consciencia-
ció ciutadana i empresarial, ja 

El problema d’aquestes acci-
ons és que estan jerarquitzades 
(com a l’exemple citat, amb els 
‘hackers’) i organitzades, ja que 
tenen una estructura pròpia i 
busquen una difusió massiva 
d’afectacions. Ara bé, el conèixer 
que «actualment el cibercrim 
mou arreu del món uns 200 mili-
ons d’euros per enganys i estafes 
i que s’han creat així estaments i 
empreses per coordinar i dirigir 

els atacs» des d’ubicacions des-
conegudes és certament preocu-
pant. Aquesta ha estat una de les 
dades que ha traslladat avui Jor-
di Ubach, responsable de l’Agèn-
cia Nacional de Ciberseguretat 
d’Andorra (ANCA), durant el seu 
torn en la conferència ‘Com pro-
tegir-se dels ciberatacs, claus per 
garantir la nostra seguretat digi-
tal’ organitzada per MoraBanc.

«Els ciberatacs més comuns re-

ÀLEX ESTALÉS
AGENT MAJOR DEL GRUP DE DELICTES TECNOLÒGICS

«La conscienciació ciutadana és la nostra millor arma, ja 
que abans no hi havia tanta i això ha derivat en una manca 
de cultura general. La seguretat digital és transcendental»

UN OFICI A L’ALÇA

200.000.000
És la quantitat econòmica que mou 
arreu del món la ciberdelinqüència i 
les seves accions fraudulentes.

que les empreses també sofrei-
xen aquestes estafes. 

Prova d’això ha sigut citant 
l’exemple d’una companyia es-
panyola que va haver de fer fora 
a una empleada valenciana per 
transferir 4 milions d’euros a una 
societat xinesa «sense el seu per-
mís», tot i al·legar que no sabia a 
qui estava dirigint l’enviament. 
«Notem que pot ser una manca de 
cultura i de conscienciació prèvia, 
sobretot a Andorra, a on tenim 
molta seguretat física, però de ve-
gades ens confiem a fer un clic que 
no hauríem per no contrastar i pa-
rar-nos a pensar si aquella font és 
segura. Passa molt amb les cripto-
monedes, atenent que és molt di-
fícil fer un seguiment dels diners 
d’aquestes transaccions bancà-
ries», ha raonat l’expert. També 
han assistit a la xerrada Marc Ro-
dríguez, d’Andorra Telecom, i An-
drés González, director de segure-
tat d’informació de MoraBanc. .
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PROJECTE DE CASES
ORDINO

Dormitoris: 3
Banys: X
Places de pàrquing: X
Plantes: X
Metres construïts: XXmMetres construïts: XXm2

Carretera del coll d’Ordino, 
Ordino
Preu: 1.800.000€

CASA A XIXERELLA
LA MASSANA

Dormitoris: 4
Banys: 3

Places de pàrquing: 3
Plantes: 3

Metres construïts: 460mMetres construïts: 460m2

Carretera general, Xixerella
Preu: 2.200.000€

(+376) 747 747

laportella@andorra.ad

(+376) 353 424 / 379 769

Casa Nova Olivet 10, Ordino

www.laportella.ad

https://laportella.ad/
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https://www.instagram.com/elperiodic.ad/?hl=es
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

Busca 

Mecànic
Interessats envieu currículum a: 

info@cimexauto.com

CIMEX AUTO, S.L.

el Periòdic

https://www.becrestaurant.com/
https://www.calameo.com/accounts/7606511
https://www.instagram.com/serenity.relaxing/
https://www.cimexauto.com/ca/
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Esports

El calendari de Mònica Doria 
té marcat en vermell les grans 
competicions internacionals. 
Les Copes del Món, l’Europeu i, 
la gran cita del curs, el Mundi-
al d’Austràlia. De fet, aquest és 
el principal argument pel qual 
la piragüista tricolor ha estat 
els darrers dos mesos al canal 
del país oceànic. «Per conclou-
re aquests dos mesos d’entrena-
ment a Austràlia, que és on tin-

Mònica Doria s’estrena 
a la competició avui a 
les 23.15 hores

«Ens ajuda a posar en competició tot el 
que hem entrenat al lloc dels Mundials»

PIRAGÜISME - OPEN D’AUSTRÀLIA

FACC

Mònica Doria, durant la seva estada a Austràlia.

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

«Per a nosaltres és una bona 
manera d’acabar aquest perí-
ode d’entrenament, per posar 
en competició tot el que hem 
estat treballant en la seu dels 
Mundials», ha destacat la diplo-
ma olímpica en els darrers Jocs 
Olímpics. Doria, qui s’estrena 
aquesta nit (23.15 hora andor-
rana), tornarà al Principat des-
prés d’aquesta cita per continu-
ar amb la preparació amb la Co-
pa Pirineus de Pau. .

Entre les participants 
hi ha l’actual campiona 
olímpica, Jessica Fox, i 
la seva germana, or en 
caiac-cross

drà lloc el Campionat del Món 
a final de temporada, comença 
l’Open d’Austràlia, que a més 
de ser una competició interna-
cional és una competició prepa-
ratòria per a nosaltres», ha asse-
verat Doria des de Penrith, on 
es troba amb el seu entrenador 
Cristian Tobio.

E n t r e  l e s  p a r t i c i p a n t s 
d’aquest Open d’Austràlia hi 
haurà la local i actual campiona 
olímpica Jessica Fox, així com la 
seva germana, Noemi Fox, qui 
es va penjar l’or a París en la mo-
dalitat de caiac-cross.

MÒNICA DORIA
PALISTA ANDORRANA

«Aquesta cita, a més de ser una competició internacional, 
és una competició preparatòria per a nosaltres, ja que 
acollirà el Campionat del Món a final de temporada»
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La selecció femenina de futbol 
donarà el tret de sortida a la UE-
FA Nations League 2025 amb dos 
partits: el primer demà contra 
Geòrgia (16.00 hores) i, després, 
el dimarts vinent contra Malta 
(19.30 hores). Ambdós enfronta-
ments seran fora de casa, i la FAF 
ja ha publicat la convocatòria de 
les 20 seleccionades per Albert 
Panadero per disputar els pri-
mers duels d’aquesta nova fines-
tra continental.

Abans de passar a les línies 
senceres, cal remarcar que ‘Pa-
na’ ha decidit apostar per cinc 
debutants: Alba Martín, Zoe Pla-
nagumà, Chloe Izquierdo, Carla 
Ber i Ariadna Pernia, totes elles 
provinents de la sub17. Tot i la 
incorporació de Martín, la por-
teria comptarà amb la presència 
d’una de les peçes clau del mís-
ter, Àlex Cardoso. Pel que fa a les 
defenses, la línia continua lide-
rada per Maria Moles, Neus Ro-

La voluntat és poder acabar de formar un equip que vol arribar a la zona més alta del futbol femení
FAF

Albert Panadero donant instruccions a les jugadores de la selecció.

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Cinc cares de la sub17 per l’estrena 
a la Nations League d’aquest 2025

FUTBOL FEMENÍ – INTERNACIONAL

GEÒRGIA 16.00 h.

ANDORRA Mikheil Meskhi II

han estat Tere Morató, Ber, Ma-
ría Ruzafa, Pernia, Clàudia Plaja 
(qui va fer un molt bon paper da-
vant Gibraltar) i Ari Gonçalves.

La voluntat en aquest debut a 
la nova Nations és poder acabar 
de formar un equip que vol ar-
ribar a la zona més alta del fut-
bol femení. Durant els darrers 

partits de la temporada passa-
da, Panadero ja va mencionar 
que, tot i que els resultats no 
acompanyessin en un princi-
pi, la idea seria poder trobar un 
canvi de panorama en el plante-
jament del joc i el futbol propo-
sat al verd, fet que, a poc a poc, 
s’està assolint. .

Cande Moreno acaba 23a el segon 
supergegant d’Itàlia i suma vuit punts més
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

AGENCE ZOOM

Cande Moreno a Saalbach.

Cande Moreno i Jordina Cami-
nal han disputat avui l’últim su-
pergegant de la Copa d’Europa 
de velocitat a l’estació italiana 
de Sarntal, amb la primera aca-

gegant de la competició conti-
nental. En la jornada d’aquest 
dijous ha marcat un crono 
d’1’16.20, a 2.24 de la guanyado-
ra, l’austríaca Nadine Fest. Per 
la seva part, Caminal no ha aca-
bat la cursa després de marcar 
el 38è temps al primer sector. .

bant 23a i sumant vuit punts 
EC, mentre que la segona no ha 
finalitzat la baixada.

Si ahir Moreno era 19a i suma-
va 12 punts, avui ha estat 23a 
amb el dorsal 30 i n’ha sumat 
vuit, el que fan un total de 49 a 
la classificació general de super-

ESQUÍ ALPÍ - COPA D’EUROPA

sas, Laia Sin, Paula da Silva i Lau-
ra Borja amb l’ajuda de Laia Solé, 
Lia Gil i Planagumà. Com a mig-
campistes, acompanyaran a Iz-
quierdo tres jugadores que ja co-
neixen el que significa jugar a 
Europa, Erica Gonçalves, Aitana 
Colobrans i Maria da Cruz. Final-
ment, les davanteres escollides 



Sant Julià de Lòria ha tornat a aco-
llir una taula rodona dins les jor-
nades Parlem-ne, que en aquesta 
ocasió s’ha centrat en el binomi 
entre l’esport i la salut en totes les 
etapes de la vida, des de la infan-
tesa fins a l’edat adulta i la vellesa. 
L’acte, a la sala Sergi Mas lauredi-
ana, ha comptat amb diferents es-
pecialistes del sector: el prepara-
dor físic del servei d’Envelliment 
i salut del SAAS Jan Missé; la psicò-
loga esportiva Anna Verdaguer; 
l’exesquiadora Mireia Gutiérrez; 
la corredora de muntanya ‘Ari’ 
Fenés, i l’entrenador de futbol i 
exfutbolista Richard Imbernón.

Tothom és conscient dels bene-
ficis que suposa la pràctica espor-

Verdaguer apunta que l’esport «és una eina molt bona de prevenció de salut tant física com mental»

Esport i salut, un binomi des de la 
infantesa fins a l’edat adulta i la vellesa

TAULA RODONA

POL FORCADA QUEVEDO
SANT JULIÀ DE LÒRIA

tiva, i en aquest sentit Verdaguer 
ha fet esment de la seva impor-
tància apuntant que «és una eina 
molt bona de prevenció de salut 
tant física com mental». La psicò-
loga també ha comentat que a tí-
tol personal ha vist com molts jo-
ves, després de practicar esport, 
han millorat en àrees sobretot 
referents a la gestió del temps i 
rendiment des d’un punt de vis-
ta acadèmic i esportiu. Ara bé, tot 
ha de sorgir d’una base i uns va-
lors que s’han d’adquirir des de 
ben petits. «Parlo del món del fut-
bol, però es pot extrapolar a la res-
ta i a la vida quotidiana», ha dit 
Imbernón, assenyalant que com 
a tècnic intenta transmetre qua-
litats com la constància, la supe-
ració, el respecte i el fet d’apren-
dre els uns dels altres.

També s’ha tractat la temàtica 
de la salut mental, cada vegada 
més pública després d’anys sent 
un tabú. «S’estan fent canvis i do-
nant passes endavant, per exem-
ple introduint el ‘coaching’, i crec 
que encara evolucionarà més», ha 
destacat Gutiérrez. En aquest sen-
tit, l’exfutbolista també ha reco-

negut que s’ha avançat, però so-
bretot dins l’esport professional: 
«Trobo una manca allà on més es 
necessita la figura del psicòleg es-
portiu, a la base».

En darrer lloc, Missé ha asserit 
que l’exercici físic té múltiples 
beneficis, sobretot si es comença 
a més jove edat: «Regula tot l’or-
ganisme a nivell hormonal, evi-
ta patologies cròniques com la di-
abetis i fomenta altres qualitats 
més psicològiques com l’autoes-
tima». Actualment, al país hi ha 
entorn 13.000 persones majors 
de 65 anys, i al servei d’Envelli-
ment i salut del SAAS n’acudei-
xen entorn 3.000 des de la seva 
creació ara fa tres anys. A títol 
personal, «tracto amb unes 300 
persones l’any», una xifra que no 
ha fet més que incrementar. .

COMÚ DE SANT JULIÀ DE LÒRIA

Un moment de la taula rodona ‘Parlem-ne: Créixer amb l’esport, medicina per al futur’. 
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JAN MISSÉ

«Regula l’organisme a nivell 
hormonal, evita patologies 
cròniques i fomenta 
qualitats psicològiques 
com l’autoestima»

PREPARADOR FÍSIC SAAS
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El Comú de la Massana fa una 
passa endavant amb la seva es-
tratègia de foment del cicloturis-
me amb un esdeveniment dedi-
cat al 100% al món de la bicicleta, 
l’ANDBike Festival, el qual tin-
drà lloc el cap de setmana del 7 i 
8 de juny i donarà el tret de sorti-
da al calendari d’esdeveniments 
de la temporada ciclista al país.

«Tenim el segell la Massana Ci-
clista, som l’escenari de grans 
proves internacionals i tenim 
equipaments i zones ideals per 
a la pràctica de la bicicleta en to-
tes les seves modalitats», ha as-
segurat la consellera de Turis-
me de la parròquia, Mònica So-
lé. «Ara completem la nostra 
oferta amb un festival dissenyat 
per gaudir, compartir i viure el 

Com informava EL PERIÒ-
DIC fa un parell de dies, el 
MoraBanc Andorra acaba 
d’anunciar el fixatge del 
francès Enzo Goudou-Sin-
ha, qui arriba fins a final de 
curs per suplir la baixa de 
Rafa Luz i compaginar la di-
recció del joc amb Shannon 
Evans i Ferran Bassas.

De les seves primeres pas-
ses al Nancy, passant pel 
Champagne Basket, arri-
bant al Cholet Basket fins al 
Saint-Quentin, el nou juga-

ciclisme amb intensitat i que es-
perem que des de la primera edi-
ció atragui un nombrós públic 
de diferents països», ha afegit.

Des d’avui mateix ja és opera-
tiva la web de l’ANDBike Festi-
val, que cal apuntar comptarà 
amb una fira en la qual els assis-
tents podran descobrir les últi-
mes novetats del sector, provar 
bicicletes en circuits adaptats a 
cada modalitat i participar en 
proves esportives per a tots els 
nivells.

Segons han avançat des de la 
corporació massanenca, «l’es-
deveniment tindrà lloc en dife-
rents espais de la Massana amb 
l’objectiu que es respiri l’ambi-
ent ciclista». A més, s’implicarà 
el sector comercial i de restau-
ració, «ja que un dels objectius 
és dinamitzar econòmicament 
la parròquia». .

L’ANDBike: el 
festival que enceta 
la temporada 
ciclista al país
Tindrà lloc el cap de setmana del 7 i 8 de juny 
per diferents indrets de la parròquia

CICLISME BÀSQUET - MERCAT DE FIXATGES

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

El MoraBanc oficialitza 
el fixatge de Goudou-
Sinha fins a final de curs
S’incorpora procedent 
del Saint-Quentin 
francès, on ha signat 
una mitjana de 10 punts

MORABANC ANDORRA

Cartell de l’anunci del fixatge d’Enzo Goudou-Sinha.

dor tricolor marxa per primer 
cop del país gal per buscar fer-
se un nom a la Lliga Endesa de 
la mà del MoraBanc. Goudou-
Sinha és un base que, tot i la se-
va joventut, compta amb expe-
riència i destaca per la seva ca-
pacitat física, nivell defensiu i 
llançament exterior. En aques-
ta darrera temporada al Saint-
Quentin ha anotat 10,2 punts 
(amb un 38% d’encert des del 
triple) i repartit una mitjana de 
2,9 assistències per partit.

El GM del MoraBanc Andor-
ra, Francesc Solana, ha valorat 
la incorporació de la següent 
manera: «És un base que ja por-
ta uns anys jugant a primer ni-
vell a França. Petit i fort amb 
gran capacitat defensiva i llan-
çament exterior. Esperem que 
ens ajudi aquests mesos en les 
diverses rotacions». .

COMÚ DE LA MASSANA

Ciclistes practicant l’esport per la parròquia massanenca.
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY
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Ctra. General del Serrat, 
La Cortinada (ORDINO) 

Tel.: 850 068



el Periòdic Newsel Periòdic News

The possible call by the Coordi-
nator for Decent Housing (with 
the support of the unions) to mo-
bilize against the Omnibus law 
continues to add chapters to its 
history. After the statements by 
the entity, as well as by the presi-
dent of the Andorran Trade Uni-
on Union, Gabriel Ubach, this 
Wednesday it was the turn of 
the Executive, which reiterated 
its desire to maintain dialogue 
with the Coordinator after the 
meeting held on February 12th 
between the Head of Govern-
ment, Xavier Espot; the Minister 
of the Presidency, Economy, La-
bor and Housing, Conxita Mar-
sol, and representatives of the 
entity.

As explained by the Minister 
Spokesperson, Guillem Casal, at 
the press conference following 
the Council of Ministers, during 
the meeting the Government’s 
position on the housing pro-
blem was conveyed to the repre-
sentatives of the Coordination 
and a channel of dialogue was 
made available to them through 
the Housing Table. «The whole 
country has raised the issue. Me-
asures that go further have been 
taken, with courage to regulate 
in a forceful manner and allevia-
te the situation», he stated, insis-
ting, once again, that the Execu-
tive is working to find balanced 
solutions that allow the structu-
ral problems of housing to be ad-
dressed.

Casal states that the right to demonstrate is respected, but without neglecting conversations
EL PERIÒDIC

Casal emphasizes that the Government respects the right to demonstrate, but insists on the importance of maintaining dialogue through 
the Table.

ALEX MONTERO CARRER
ESCALDES-ENGORDANY

terated that the Government is 
not opposed to them and recog-
nizes the legitimacy of the Coor-
dinator to express its discontent. 
«We cannot abandon the dialo-
gue, it is important to maintain 
it in order to find joint solutions 
to the housing problem,» decla-
red the minister. However, he ca-
lled for continuing to work wit-
hin the institutional framework 
and stressed that the Govern-
ment does not want to abandon 
the Housing Table as a space for 
consultation. .

Government urges to preserve 
dialogue while mobilizations resonate

POSSIBLE CITIZEN PROTESTS

So, the Government’s respon-
se comes after the Coordination 
announced new mobilizations 
in rejection of the Omnibus law, 
recently approved and which, 
according to the entity, does not 
resolve the fundamental pro-
blems of the rental market. That 
is why the Coordinator has ca-
lled an assembly on March 6th to 
define the actions to be taken, in-
cluding the possibility of speci-
fying more protests. Demonstra-
tions that everything seems to 
indicate that the country’s uni-
ons would end up joining, af-
ter Ubach stated to EL PERIÒDIC 
that they do not rule out calling 
a general strike if the Govern-
ment does not adopt effective 
measures to prevent real estate 
speculation. Regarding the pos-
sible mobilizations, Casal rei-

Guillem Casal

“We cannot abandon 
dialogue now, we 
must continue talking 
together to alleviate the 
situation. Its difficulty 
calls for it”

SPOKESPERSON MINISTER

THE DATE SET

MARCH 6TH
It is the day that the Coordinator has 
called the assembly that will decide 
on the next social movements.
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The Union of Personnel Attac-
hed to the General Administrati-
on (SIPAAG) has expressed its di-
sagreement with the regulation 
of telework approved by the Go-
vernment, considering that the 
measures adopted do not ade-
quately respond to the needs of 
family reconciliation and work 
flexibility. According to SIPAAG, 
the main point of disagreement 
is the limitation of teleworking 
to two days a week, with the pro-
hibition of doing so on Mondays 
and Fridays. “This restriction se-
ems to respond to a distrust of 
workers rather than a real inte-
rest in facilitating family recon-
ciliation,” union sources told to 
EL PERIÒDIC. They also pointed 
out that the application of the 
regulation has generated diffe-
rent interpretations between 
departments, with some mana-
gers applying more restrictive 
criteria than others, which has 
led to complaints among wor-
kers.

The civil servants’ union points out that the application of the regulation has generated different interpretations

SIPAAG: “There is no real interest in 
facilitating family reconciliation”

PROPOSAL FOR REGULATION OF TELEWORK

SFGA

A moment from the last meeting between the Government and SIPAAG.

LAURA GÓMEZ RODRÍGUEZ
ESCALDES-ENGORDANY

SIPAAG defends that this is not a 
confrontation with the Govern-
ment, but an attempt to impro-
ve regulation and guarantee 
fair and efficient teleworking. 
“We are not against anything or 
anyone. What we want is for the 
regulation to better reflect the 
needs of workers and be applied 
uniformly,” they stated.

In addition, the union has high-
lighted the lack of resources to 
implement teleworking effecti-
vely, indicating that the admi-
nistration should guarantee the 
necessary technological devices 
and tools for civil servants. «If 
there are 2,500 people who re-
quest teleworking, there must 
be 2,500 computers configured 
to make it possible,» SIPAAG in-
dicated.

For his part, the minister spo-
kesman, Guillem Casal, in a 
press conference after the Co-
uncil of Ministers, has defended 
the regulation approved by the 
Government, highlighting that 
“before Christmas, teleworking 
in public administrations was 
approved with the aim of homo-
genizing criteria and avoiding 
differences between depart-
ments”. Casal has recalled that 
the current regulation is desig-
ned to find a balance between la-
bor flexibility and the needs of 
public services, and that any mo-
dification of the regulation will 
be analyzed based on its feasibi-
lity and rationality. .

GUILLEM CASAL

“The objective is to 
homogenize criteria and 
avoid differences between 
the various departments”

MINISTER SPOKESPERSON

https://www.immo-laportella.com/
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MARIA CALLAS THE BRUTALIST

CAPITÁN AMÉRICA:
BRAVE NEW WORLD

BRIDGET JONES: LOCA POR ÉL

E

LA ACOMPAÑANTEFLOW, UN MUNDO QUE SALVAR
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https://www.facebook.com/astvandorra/?locale=es_LA
https://cinemesilla.com/
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Cadena Dial 
Andorra
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R7P

89.0
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Andorra
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104.6

Ràdio 4

106.0

Ràdio 1

106.8

Ràdio Seu

107.2

Ràdio 
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107.5
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107.9

Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

Farmàcies de guàrdia

Divendres 21
F. Pasteur

Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella

Tel. 800970

Dissabte 22
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Diumenge 23
F. Pasteur

Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella

Tel. 800970

Dilluns 24
F. Carlemany

Av. Carlemany 83 
Escaldes-Engordany 

Tel. 805444

PROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TV

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb Gabriel Fer-
nàndez

12:00
Mou-te

12:20
InfoNeu

13:05
La Clau, amb David Domingo

13:35
Horitzons

13:45
Informatiu migdia

14:15
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Informatiu migdia

17:00
El Trànsit

17:30
Club Piolet

18:30
Informatiu France 24

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

19:50
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

20:35
Horitzons

20:45
Informatiu vespre

21:15
Andorra en blanc

21:40
La Companyia, amb Xavier Albert

22:25
Fent Números, amb Jordi Lorente

22:55
Reporters

23:15
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

23:55
Informatiu vespre

01:00
Àrea Andorra Difusió

Informatiu migdia13.45

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


PLANETA DE LIBROS

«Sempre he cregut 
que la cultura té un 
paper fonamental 
en l’acceptació de la 
diversitat i en la ruptura 
de l’establert»
Noemí Casquet

VALORACIÓ

RESUM

‘Mala dona’ és un llibre que 
combina assaig i divulgació per 
trencar els tabús relacionats amb 
la sexualitat femenina, la llibertat 
eròtica i el feminisme. En el llibre 
es desgrana la repressió que 
han patit les dones al llarg de la 
història i com això influeix en la 
seva manera de viure el plaer, les 
relacions i la mateixa identitat. 
Amb un to directe, reivindicatiu 
i desacomplexat es convida a 
una reflexió profunda sobre els 
rols de gènere. A més, aborda la 
salut íntima des d’un enfocament 
feminista i empoderador, 
desmitificant conceptes com la 
virginitat, la higiene íntima i el cicle 
menstrual.

TÍTOL

AUTOR

PÀGINES

EDITORIAL

ANY

GÈNERE

Mala dona

Noemí Casquet

Lunwerg Editores

2020

Sexologia

224

Trama i argument

Personatges

Narrativa i estil d’escritura

Riquesa del llenguatge

Ambientació

Valoració personal

La Prestatgeria Divendres, 21 de febrer del 202530

ELENA

HERNÁNDEZ MOLINA

https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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